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Starostové míří do Hradce Králové 
Svůj jubilejní – již X. sněm svolává na dny 

24. a 25. května do Kongresového centra Aldis 
v Hradci Králové Svaz měst a obcí ČR (SMO). 
Po loňských podzimních komu-
nálních volbách tam budou zvo-
leni noví členové a náhradníci 
Rady SMO i kontrolní komise 
svazu. Zástupcům členských 
měst a obcí budou předloženy  
k projednání rovněž návrhy na 
změnu stanov a jednacího řádu 
SMO. Předseda SMO Oldřich 
Vlasák však také připomíná, že 
neméně zásadní bude projednání priorit svazu 
na období let 2007 až 2009. V té souvislosti 
bude pro účastníky sněmu zajímavé vyslech-

nout si prvního místopředsedu vlády a ministra 
pro místní rozvoj Jiřího Čunka, který spolu 
s ministry Petrem Gandalovičem, Ivanem Lan-

gerem, Miroslavem Kalouskem a 
Alexandrem Vondrou bude příto-
men diskusi na téma, jak stát 
hodlá obcím kompenzovat pro-
pad způsobený plánovaným sní-
žením daní z příjmů, a bude v ní 
se svými kolegy z vlády odpoví-
dat na dotazy. 
Nadcházející sněm SMO se stane 
i příležitostí připomenout si letos 

už stoletou historii svazu, který patří k nejstar-
ším sdružením samospráv v Evropě. 

Více informací na www.smocr.cz .           ( r š )   

AKT UÁL NĚ  

Příznivý vývoj má pokračovat 
Ministerstvo financí ČR zveřejnilo na inter-

netové adrese www.mfcr.cz/makropre  novou 
makroekonomickou predikci České republiky. 
Ta v sobě zahrnuje kroky reformy veřejných 
financí 2007 až 2010 schválených vládou 
začátkem dubna.  

Reálný růst HDP by měl v roce 2007 dosáh-
nout úrovně 5,3 %. V roce 2008 by, vzhledem 
k odeznění jednorázových efektů spojených 
s náběhem nových investic a v důsledku zpož-
děného vlivu současných vysokých cen ropy, 
mělo dojít k mírnému zpomalení na 4,9 %. 
Růst bude tažen zrychleným růstem investiční 
aktivity a spotřeby domácností, vliv výsledků 
zahraničního obchodu bude nižší. Bude pokra-
čovat přibližování české ekonomiky k úrovni 
vyspělých evropských zemí. 

Růst spotřebitelských cen zůstane mírný. 
Průměrnou míru inflace MF odhaduje na 
2,1 % v roce 2007 a 3,2 % v roce 2008. Za-
městnanost by se měla zvýšit o 1,1 p.b. v roce 
2007 a o 1,0 p.b. v roce 2008. Mezinárodně 
srovnatelná míra nezaměstnanosti z výběrové-
ho šetření pracovních sil by se mohla snížit 
v roce 2007 na 6,4  % a v roce 2008 na 6 %. 
Podíl deficitu běžného účtu na HDP, jež vyja-
dřuje míru vnější rovnováhy, by měl v roce 
2007 dosáhnout 3,5 %, zejména v důsledku 
vysokých cen ropy. Po jejich odeznění MF 
očekává v roce 2008 pokles na 2,4 %. 

Data za sektor vládních institucí jsou 
v rámci této publikace poprvé prezentována 
v metodice ESA 95, tedy na akruální bázi. 
Deficit sektoru vládních institucí meziročně 
vzroste o 1,1 p.b. a v roce 2007 bude jeho 
podíl na HDP činit 4 % – tedy stejně, jako 
bylo uvedeno v Konvergenčním programu 
2006. Jak MF dále uvádí, v posledních letech 
je z vývoje deficitu vládního sektoru patrné, 
že se neudrží pod referenční hodnotou maast-
richtského kritéria udržitelnosti veřejných 
financí. Naopak pozitivně lze hodnotit pokles 
podílu daňových příjmů a příjmů na sociální a 
zdravotní zabezpečení, který by měl klesnout 
o 1 p.b. z 34,8 % na 33,8 % HDP.              ( t z )  

    Elektronický zpravodaj vydavatelství Economia   

9. 5. 2007   
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Nenechte si ujít květnové číslo  

Moderní obce 
 

• Kompetence orgánů obce a nový stavební zákon 
(nový seriál) 

• Zjednoduší novela odvolání ředitelů škol? 
• Úskalí nového zákona o střetu zájmů v praxi 
• Jsou za konflikty vždy jen »ti druzí«? 
• Rámcové smlouvy šetří peníze i čas 
• Projekty Visegrádského fondu 
• Rozvojové zóny i pro menší firmy: Novinka, která se 

těžko prosazuje 
• ÚZSVM: O majetek se mohou ucházet také obce a 

kraje 
• Ohlédnutí za jubilejní konferencí ISSS 
• Zneužívání sociálních dávek má odzvonit 
• Proč jsou důležité krajské plány rozvoje sociálních 

služeb 
• TÉMA: Varování a vyrozumění 
• PŘÍLOHA: Vodovody a kanalizace 
    ... a mnoho dalších rad a inspirativních textů 

 

Komunikace s veřejností: Úřady ve stínu byznysu 
Výsledky své analýzy, jak si v porovnání 

s komerčním sektorem vedou ve své komuni-
kaci s veřejností úřady státní správy a samo-
správy, zveřejnila v závěru dubna společnost 
Westminster, s.r.o. Její analýza přitom vychá-
zela z finančního podílu výdajů na komunikaci 
s veřejností a médii na celkovém rozpočtu 
úřadů. Společnost Westminster přitom dospěla 
k závěru, že úřady věnují 
na tyto účely v průměru 
jen 1 % ze svého celko-
vého rozpočtu.  

»V zahraničí je to 
mnohem víc, nemluvě  
o porovnání s investice-
mi do komunikace v sou-
kromém sektoru, které 
jsou až desetinásobně 
vyšší. Veřejná správa 
totiž jen zdánlivě nesou-
peří se žádným konkurentem jako komerční 
značky. Ve skutečnosti také bojuje o vyčerpa-
nou pozornost lidí. Chybějící nebo neúčinná 
komunikace státní správy a samosprávy je 
vnímána jako zdroj větší frustrace než zklamá-
ní z nenaplněného reklamního slibu komerční 
značky,« komentoval výsledky analýzy Jiří 

Janoušek, ředitel Asociace komunikačních 
agentur. 

Sociologické šetření EMGC 2007, které 
sledovalo úroveň komunikace úřadů s občany a 
médii v ČR, prokázalo podceňování úlohy 
komunikace s veřejností. »Největší pozornost 
komunikaci s občany věnují krajské úřady. Ze 
svého rozpočtu investují v průměru 1,59 %. 

Avšak Evropská unie 
investuje na komunikaci 
aktivit evropských fondů 
průměrně 10 %, a chová 
se tak jako komerční 
subjekt,« uvedl Tomáš 
Studeník, ředitel společ-
nosti Westminster. 
V kategorii městských 
částí v hlavním městě 
Praze 1. místo obsadil 
Úřad MČ Praha 6. Jeho 

tiskový mluvčí Martin Šalek ke komunikaci 
úřadu dodává: »Mezi naše priority komunikace 
patří. V komunikaci se nechceme od komerční 
sféry lišit. Chceme s občany vést dialog. Snaží-
me se pokrývat celou šíři komunikačních  
nástrojů, na které jsou občané běžně 
zvyklí.«                                                        ( t z )  

Investice úřadů do komunikace s veřejností 

Instituce Podíl investice do komu-
nikace z ročního rozpočtu 

ministerstva  1,02 % 
krajské úřady 1,59 % 
magistráty 1,23 % 
městské úřady 1,00 % 
městské části Praha 1,36 % 
městské části Brno 1,49 % 

Zdroj: Westminster 

infoczech@novabrik.com  , www.novabrik.cz 

Tri-Lock PROTIEROZNÍ A DOPRAVNÍ SYSTÉM  
 

Tri-Lock se skládá ze dvou částí: zámku a klíče, které jsou  
skutečně zamknuty do dalších dvou prvků. 

      Tri-Lock tvoří pomocí kloubového zámku kompletní spojitou  
membránu podobnou drátěnému pletivu. 

     Tri-Lock lze použít pro zpevnění břehů potoků a řek, zpevnění   
      erozních svahů okolo dálnic, pro stavbu parkovišť, cest apod. 

NOVABRIK CZECH, s.r.o., Lezník 133, 572 01 Polička, tel.: 461 722 585  
e-mail: infoczech  @ novabrik.com, www  . novabrik . cz 

http://www.moderniobec.cz
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http://www.mfcr.cz/makropre
mailto:infoczech@novabrik.com
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Už jste »adoptovali« cyklostezku? 
Celkem třicet projektů z celé ČR obdrží přes 

1,6 mil. Kč na péči o cyklostezky a jejich další 
rozvoj. Z grantu Nadace Partnerství se tak 
podařilo financovat např. údržbu dálkové trasy 
Praha-Vídeň, adopci stezek na Novohradsku a 
Vitorazsku či vznik tematické trasy Region 
Renesance v okolí Telče. Pro další rozvoj 
stávajících i nových cyklostezek je důležitá 
následovná péče. Mezi podpořenými projekty 
proto bylo i pět žádostí o adopci stezky. Adop-
tovat stezku znamená zavázat se k dlouhodobé 
péči o stezku či její úsek. To obvykle zahrnuje 
úklid a zkrášlování trasy, kontrolu značení a 
informačních prvků nebo hlášení a vyspravení 
poškozených míst. »Letos žádalo o podporu 
Nadace Partnerství výrazně více subjektů, než 
kolik jsme mohli podpořit. Rozhodli jsme se 
proto uspořádat veřejnou burzu projektů, která 
by umožnila alpoň některé z nich realizovat,« 
řekl vedoucí programu Greenways Nadace 
Partnerství Juraj Flamik. Seznam vybraných 
projektů i pravidla pro případné dárce bu-
dou na www.nadacepartnerstvi.cz/burza  . 

3x 333 tisíc pro aktivní život obce 
Hodnotící komise ukončila výběr projekto-

vých záměrů postupujících do druhého kola 
grantového řízení programu 3x 333 tisíc pro 
aktivní život obce Dobročinného fondu Philip 
Morris ČR. Je to o 10 projektů více než loni. 
Předkladatelé těchto projektů byli vyzváni 
k jejich rozpracování. Z takto upřesněných 
projektů komise vybere tři, z nichž každý 
bude podpořen částkou 333 tisíc Kč. Program 
3x 333 tisíc pro aktivní život obce je určen 
nevládním neziskovým organizacím, které 
usilují o zlepšení fyzického a kulturního pro-
středí měst či obcí. Chce podpořit společné 
aktivity místních občanů, které budou sloužit 
např. k oživení místních tradic. Podmínkou je 
nejméně 30% spolufinancování z místních 
zdrojů a souhlas obce. Dobročinný fond Philip 
Morris ČR spravuje a řídí Nadace VIA. Více 
informací na www.dobrocinnyfond.cz nebo 
www.nadacevia.cz. 

Granty z programu Senioři vítáni 
Nadace České spořitelny a Nadace Open 

Society Fund Praha vyhlásily otevřený granto-
vý program s názvem Senioři vítáni. Jeho 
cílem je podpora projektů zaměřených na 
vytváření nabídky pro uplatnění aktivních 
seniorů v nejrůznějších dobrovolných aktivi-
tách, jejichž prostřednictvím mohou participo-
vat na veřejném životě. Cílovou skupinou jsou 
senioři, kteří již nechtějí nebo nemají příleži-
tost pracovat ve sféře orientované čistě ekono-
micky, ale jsou aktivní a jsou ochotni  angažo-
vat se v nějakém typu veřejně prospěšné čin-
nosti, a využít tak své profesní a životní zku-
šenosti. Žadatelem o grant mohou být organi-
zace, jež připraví projekty zaměřené na využí-
vání znalostí a zkušeností seniorů a jejich 
ochoty dobrovolně pracovat, především: mu-
zea, galerie, knihovny, komunitní centra, ne-
ziskové organizace, školy, amatérské kulturní 
a sportovní organizace, ale i obce. informace a 
podmínky účasti v programu na www.osf.cz .  

Zdravá města si určila hlavní úkoly do roku 2009 
V čele Národní sítě Zdravých měst ČR 

(NSZM) vystřídal dosavadního předsedu mi-
nistra pro místní rozvoj, senátora a bývalého 
starostu Vsetína Jiřího Čunka místostarosta 
Chrudimi Mgr. Petr Řezníček. V závěru dubna 
o tom v Jihlavě rozhodla valná hromada 
NSZM, která volila předsedu a 
členy rady národní sítě na násle-
dující dvouleté období.  

V něm bude hlavním úkolem 
NSZM zejména konzultace a 
pomoc při tvorbě kvalitních 
evropských projektů. Pozornost 
se upře i na tzv. společná témata 
municipalit, které realizují Pro-
jekt Zdravé město či místní 
Agendu 21. Rada vlády pro 
udržitelný rozvoj počátkem 
letošního roku podpořila inicia-
tivu Zdravých měst, aby se 
společným meziresortním téma-
tem udržitelného rozvoje na 
místní a regionální úrovni v ČR 
pro rok 2007 stala udržitelná a bezpečná dopra-
va. V rámci společných témat města a obce 

provádějí celou škálu konkrétních aktivit, jež 
mají za úkol zvýšit povědomí o problémech v 
dopravě a ukázat cestu k jejich řešení.  

Ani v příštím období Zdravá města neztratí 
ze zřetele kvalitu veřejné správy a konkrétní 
způsoby, jak dále zlepšovat služby pro občany. 

»O tom, že municipality zapoje-
né do Projektu Zdravé město a 
místní Agendy 21 směřují 
správným směrem, svědčí i fakt, 
že program MA21 je již druhým 
rokem ministerstvem vnitra 
zařazen mezi oficiální metody 
zvyšování kvality územní veřej-
né správy,« uvedl ředitel asocia-
ce NSZM Petr Švec.  
Členy Rady NSZM pro roky 
2007 až 2009 jsou Zdravý kraj 
Vysočina, Zdravá města Chru-
dim, Vsetín, Litoměřice, Ko-
přivnice, Hodonín a Nové Měs-
to na Moravě. Revizní komisi 
NSZM tvoří zástupci Zdravých 

měst Letovice, Moravská Třebová a Svazku 
obcí Hamr.                                                   ( t z )  

V Praze 6 pomůže bezpečnějším ulicím kachnička 
Praha 6 patří k městským částem české met-

ropole, které se věnují problematice silniční 
bezpečnosti systematicky a dlouhodobě. Sta-
rosta Tomáš Chalupa v minulých dnech ozná-
mil zahájení nové dopravně-bezpečnostní kam-
paně, která se snaží hlavně chránit děti na cestě 
do školy. Maskotem akce je kachnička, která 
převádí přes ulici 
své potomky. 

»Tato naše kam-
paň však není zamě-
řena pouze na děti. 
Apeluje i na všechny 
dospělé, kteří jsou 
zároveň řidiči, aby 
dali přednost životu 
před rychlou jízdou 
a sundali nohu z ply-
nu, věnovali se říze-
ní, zastavovali na 
přechodech, dodržovali bezpečný odstup a 
dávali pozor na děti,« dodal starosta.  

MČ Praha 6 vynakládá na dopravní opatření 
ke zvýšení bezpečnosti více peněz než ostatní 
městské části či magistrát. »Bez vstřícnosti 
řidičů a jejich pochopení by však všechny spe-

ciálně značené přechody, zpomalovací zóny či 
reflexní doplňky pro děti byly zbytečné,« vy-
světluje dále Tomáš Chalupa. 

Proto právě na řidiče míří kampaň ve své 
první fázi formou outdoorových médií – billbo-
ardů, laviček, bannerů. V další fázi chce půso-
bit na děti i dospělé, tedy na skupinu pěších či 

cyklistů prostřednic-
tvím promotérů, 
kteří budou na vy-
braných akcích Pra-
hy 6 rozdávat infor-
mační, ale i praktic-
ké a bezpečnostní 
pomůcky, které mo-
hou někdy zachránit 
život: reflexní textil-
ní vesty, reflexní 
textilní nálepky, 
reflexní přívěsky, 

odrazky na kolo, dětské přilby na kolo, 
»stopky« pro pedagogy, pásky na oděv, papíro-
vé kšilty, trička, žvýkačkové papírky, letáky a 
samolepky. Kampaň bude mít i elektronickou 
podobu prostřednictvím speciálních webových 
stránek.                                                        ( t z )  

Novým předsedou NSZM je    
Mgr. Petr Řezníček, místosta-
rosta Chrudimi.      Foto: archiv 

Maskotem dopravně-bezpečnostní kampaně v Praze 6 
je kachnička.                                                   Foto: archiv 

Soutěž Cesty městy: Už jste se přihlásili? 
Už pouze do 31. května máte příležitost při-

hlásit se do 6. ročníku soutěže ve zklidňování 
dopravy ve městech a obcích, která byla letos 
vyhlášena pod novým názvem Cesty městy. Do 
soutěže se mohou města a obce hlásit s doprav-
ními řešeními, která byla zkolaudována v roce 
2003 a později. Důležitou podmínkou je proka-
zatelné zvýšení bezpečnosti všech účastníků 
provozu, zejména chodců a cyklistů, a příznivý 
vliv na životní prostředí v okolí.  

Statutární orgány měst a obcí mohou použít 
elektronickou přihlášku na webové adrese 
www.nadacepartnerstvi.cz/cestymesty . Na nich 
si lze ve formátu .pdf také stáhnout podrobné 
soutěžní podmínky, případně se i seznámit se 
soutěžními návrhy včetně fotodokumentace  
z předchozích ročníků a porovnat je s projekty, 
jejichž přihlášení do soutěže obce a města zva-
žují.  

                                                                  ( t z )  

http://www.moderniobec.cz
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Hejtmani jednali v Sychrově 
Pokud Evropská komise (EK) zastaví finan-

cování českých vodohospodářských projektů, 
nastanou vážné problémy v rozpočtech vel-
kých obcí, což se odrazí v ceně vodného a 
stočného. Na 18. zasedání Rady Asociace 
krajů ČR se na tom 4. května na zámku Sych-
rov v Libereckém kraji shodli hejtmani poté, 
co je ředitelka odboru Fondu soudržnosti 
MMR ČR Radka Bučilová seznámila s aktuál-
ními informacemi o stavu jednání české strany 
s EK ve věci smluvních vztahů tohoto typu 
projektů. »Tuto hrozbu považujeme za velmi 
nepříjemnou, a proto se Asociace krajů ČR 
obrátí na pana premiéra s vážnou prosbou, aby 
se této záležitosti věnoval a učinil v ní i pří-
slušné kroky,« řekl Petr Skokan, hejtman Li-
bereckého kraje. 

Hejtmani se rovněž zabývali přípravnými 
kroky k možnému pořádání olympijských her 
v ČR. S těmito informacemi na zasedání vy-
stoupil náměstek pražského primátora Jan 
Bürgemeister. Součástí zprávy byl konkrétní, 
avšak zatím pracovní návrh lokace sportov-
ních aktivit v rámci celé republiky. »Olym-
piáda v naší zemi není zcela hotová věc, před-
pokládáme, že bude docházet k dalším změ-
nám. Domluvili jsme se na tom, že v každém 
regionu bude odpovědná osoba pověřená ko-
munikací s olympijským výborem, neboť 
olympijskou vesnicí bude celá ČR. Praha bude 
jen kvalitní značkou, nikoli centrem všech 
sportovních aktivit,« uvedl hejtman Středočes-
kého kraje Petr Bendl. (Další informace  
o jednání Rady AK ČR na této straně.) 

K ochraně životního prostředí 
Ještě do 16. května se lze přihlásit na semi-

nář, který se pod názvem Řešení aktuálních 
problémů ochrany životního prostředí v ob-
cích uskuteční 22. května 2007 od 13 hod.  
v budově Krajského úřadu Pardubického kra-
je. Cílem semináře je rozšířit znalosti zástupců 
obcí v rámci jejich působnosti v oblasti pro-
blematiky ochrany ovzduší, ochrany vod a 
vodního hospodářství, odpadového hospodář-
ství, ochrany přírody a půdního fondu, získat 
lepší orientaci ve zdrojích financování projek-
tů ochrany životního prostředí (vodovody, 
kanalizace, zařízení na shromaždování nebo 
odstraňování odpadů) a při postupu žádání  
o finanční prostředky. Přednášet budou pora-
denská firma FI Konsult, s.r.o., a společnost 
EKO-KOM, a.s. Účast na semináři je bezplat-
ná, přihlásit se lze zasláním e-mailové zprávy 
se jmény přihlašovaných, názvem obce na 
adresu: milan.zanina@rrapk.cz nebo telefonic-
ky na číslech 466 053 914, 724 220 606. 

Jak na registraci sociálních služeb 
Pro poskytovatele sociálních služeb Morav-

skoslezský kraj připravuje v sídle svého úřadu 
na středu 30. 5. 2007 od 9 do 11 hod. konzul-
tační seminář k problematice registrací sociál-
ních služeb. Jeho cílem je poskytnout informa-
ce k podmínkám registrace sociálních služeb 
a konzultovat problémové oblasti týkající se 

(Pokračování na stránce 4) 

Konference o energetické účinnosti se blíží 
Česko-francouzskou konferenci na téma 

Energetická účinnost připravují v Praze na  
31. května a 1. června 2007 Ekonomická mise 
při Francouzském velvyslanectví v ČR a fran-
couzská exportní agentura Ubifrance ve spolu-
práci s Ministerstvem průmyslu a obchodu ČR,  
Ministerstvem životního prostředí ČR a Čes-
kou energetickou agenturou. Význam akce 
bude podtržen účastí místopředsedy vlády a 
ministra životního prostředí Martina Bursíka, 
J.E. velvyslance Francie 
v Česku Charlese Friese, 
náměstka ministra prů-
myslu a obchodu Tomá-
še Hünera či generálního 
ředitele pro energetiku a 
suroviny francouzského 
ministerstva ekonomiky, 
financí a průmyslu  
Pierre-Francka Cheveta. Konference je určena  
i starostům a dalším voleným představitelům 
územních samosprávných celků, stejně jako 
zaměstnancům obecních, městských, magis-
trátních a krajských úřadů, kteří se této proble-
matice věnují profesionálně. Účast na simul-
tánně tlumočené konferenci je bezplatná; je 
však nutné se přihlásit nejpozději do 14. květ-
na. Více informací i přihlášku (také 
v elektronické podobě) si lze vyžádat na  
e-mailové adrese energie2007@missioneco.org 
či na tel. čísle +420 222 326 880. 

Konference začíná vždy v 8 hod., první den 
bude ukončen recepcí v 18 hod., závěr druhého 
dne je naplánován na 16.30 hod. 

Na konferenci zaznějí přednášky na témata 
jako Legislativní rámec EU a implementace 

direktiv v ČR a ve Francii; Energetická účin-
nost z pohledu energetických společností ČEZ 
a EDF; Koncepce, realizace a provoz ke sníže-
ní spotřeby energie v budovách; Výroba ener-
gie: obnovitelné zdroje a energetická účinnost; 
Hospodárné využívání energie, financování 
projektů z úspor, financování projektů v oblasti 
OZE; Nové technologie ke zvýšení energetické 
účinnosti budov nebo Mobilita a spotřeba ener-
gie: Inovativní řešení k trvale udržitelnému 

rozvoji. Zvláštní pozor-
nost se bude věnovat 
novým operačním pro-
gramům Podnikání a 
inovace a Životní pro-
středí, dále programu 
ministerstva průmyslu a 
obchodu Eko-energie, 
státnímu programu na 

podporu úspor energie a využití OZE i financo-
vání OZE a úspor energie v rámci SFŽP. 

Organizátoři si předsevzali přednášky dopro-
vodit praktickými odkazy na konkrétní řešení 
ať už nízkoenergetických staveb, využívání 
alternativních paliv, nebo třeba alternativních 
pohonů v městské hromadné dopravě. Budou 
rovněž představeny aktivity rozvoje OZE na 
území Zlínského kraje a evropské partnerství 
sítě Energie-Cités, Národní sítě Zdravých měst 
a Zdravého města Litoměřice. 

Všichni účastníci konference obdrží její 
podrobný program s profilem společností, 
jejichž zástupci tam vystoupí s přednáškami. 
Všechny prezentace, které na konferenci za-
znějí, budou navíc k dispozici i na CD-ROM 
včetně dalších informací.                            ( r š )  

ČPU žádá kraje o podporu zemního plynu v dopravě 
Česká plynárenská unie (ČPU) požádala  

4. května hejtmany o podporu rozšíření užití 
stlačeného zemního plynu (CNG) jako alterna-
tivního paliva v hromadné dopravě. Stalo se 
tak během 18. zasedání Rady Asociace krajů 
ČR. 
ČPU by chtěla více spolupracovat s kraji, 

městy a obcemi při vytipovávání sídel vhod-
ných pro převedení tamní městské hromadné 
nebo příměstské dopravy 
či jejich části na využívání 
zemního plynu. Zároveň 
by uvítala i finanční pod-
poru tohoto alternativního 
pohonu ve veřejné dopravě 
nad rámec podpory od 
státu a od plynárenských 
společností. »Usnesení 
vlády č. 563 ze dne 11. 
května 2006 konkrétně 
hovoří o doporučení hejtmanům a primátorům 
měst s MHD zavést krajské a městské příspěv-
ky na pořízení autobusů na plynový pohon pro 
městskou dopravu a veřejnou linkovou dopra-
vu,« říká Josef Kastl, generální sekretář ČPU. 

Pořízení CNG autobusu může být pro provo-
zovatele levnější o 3,3 mil. Kč. Zakoupení 
CNG autobusu stát totiž dotuje 800 tisíci Kč, 
dalšími 200 tisíci Kč přispívají plynárenské 

společnosti a navíc lze využít státní dotace  
2,3 mil. Kč na nízkopodlažní verzi. 

Ještě lepší počty vycházejí při sledování 
nákladů na provoz. Dopravní podnik města 
Brna porovnal spotřebu autobusů poháněných 
zemním plynem a naftou. Vyšlo mu, že celková 
spočtená úspora nákladů pro jednu vozovnu by 
tam za 12 let činila až 170 mil. Kč. Vycházel 
však ještě z tehdy platné spotřební daně na 

CNG. Vezmeme-li v úvahu 
současnou nulovou daň, 
skutečné úspory by byly 
ještě vyšší. Také Praha se 
již vyjádřila, že se v hro-
madné dopravě bude ori-
entovat na vozidla splňují-
cí normu Euro IV a V – 
obě již dnes splňují právě 
CNG vozidla. 
V ČR bude do konce roku 

2007 fungovat 20 plnicích stanic CNG a bě-
hem 12 let se jich očekává až na 400. Stovku z 
nich se zavázaly za určitých podmínek vybudo-
vat plynárenské společnosti. Nyní v ČR jezdí 
asi 630 vozů na zemní plyn. Z nich však je 
pouze 200 autobusů v městské hromadné a 
meziměstské linkové dopravě (v severních 
Čechách 90 autobusů, v Havířově 42, v Prostě-
jově 22, ve Frýdku-Místku 5 atd.).              ( t z )   
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podmínek poskytování sociálních služeb 
a povinností poskytovatelů sociálních služeb. 
Přihlásit se je nutno nejpozději do 23. 5., při-
čemž za každou organizaci může být přítomen 
pouze jeden zástupce. Organizátoři z odboru 
sociálních věcí totiž očekávají vysokou účast. 
Proto v případě velkého zájmu o účast nad 
kapacitní možnosti zasedacího sálu zastupitel-
stva kraje bude o účasti přednostně rozhodo-
vat pořadí, v jakém se organizace přihlásily. 
Účast na semináři bude zájemcům potvrzena. 
Více informací  i elektronická přihláška na 
http://www.kr-moravskoslezsky.cz/soc.html  . 

Finančně výhodná ekologie 
Jak efektivně řídit obec/město – a přitom být 

šetrní vůči životnímu prostředí? Jaké jsou 
nástroje a efekty finančně výhodné ekologie? 
Na tyto a další podobné otázky má zástupcům 
měst a obcí, ale také podnikatelům odpovědět 
seminář, který se uskuteční 22. 5. v Havlíčko-
vě Brodě od 13 do 16 hod. v tamním kultur-
ním domě Ostrov. Seminář se koná bez účast-
nického poplatku a s občerstvením pro účast-
níky. Organizátor akce – Národní síť Zdravých 
měst ČR, však upozorňuje na omezenou kapa-
citu sálu. Proto je nutné registrovat se na semi-
nář nejpozději 7 dnů před termínem akce na 
www.nszm.cz/usv-hb/registrace  . Při překroče-
ní kapacity sálu dostanou přednost dříve při-
hlášení účastníci. Více informací u Mgr. Rad-
ky Veselé, vesela@nszm.cz , tel. 606 755 372. 
Seminář se uskuteční v rámci projektu Part-
nerství pro udržitelnou spotřebu a výrobu, 
jehož nositelem je CENIA, česká agentura 
životního prostředí (www.cenia.cz/usv). 

K novinkám ve smluvním  
obchodnímu právu 

Smluvní obchodní právo, kontrakty – tak se 
nazývá seminář pro všechny, kteří k výkonu 
svých povinností potřebují znalost obchodního 
smluvního práva. Seminář pořádá 21. 5. od  
9 do 14.30 hod. v brněnském hotelu Slovan 
(Lidická ul. 23) vzdělávací agentura TSM, 
s.r.o., akreditovaná vzdělávací instituce Minis-
terstva vnitra ČR, lektorem bude doc. JUDr. 
Karel Marek, CSc., z Právnické fakulty MU 
v Brně. Seminář bude věnován smluvním 
typům III. části obchodního zákoníku po vstu-
pu ČR do EU a po posledních novelách ob-
chodního zákoníku. Obsah semináře: Termi-
nologie obchodních závazkových vztahů, pra-
meny a pravidla se změnami po novelách, 
uzavírání smluv, provádění smluv a zánik zá-
vazků. Zaměřen bude zejm. na smlouvu kupní 
a smlouvu o dílo a aktuální otázky dalších 
smluvních typů. Diskutovat se bude o praktic-
kých právních problémech. Více informací 
včetně přihlášky na http://www.tsmvyskov.cz/ 
pod odkazem Kurzy. Přihlášku pošlete nejpoz-
ději 5 pracovních dnů před konáním semináře. 

(Pokračování ze stránky 3) Historický lexikon obcí – najde se v něm každé sídlo 
Zcela unikátním počinem v oblasti statistické 

literatury je vydání Historického lexikonu obcí 
ČR 1869-2005 Českým statistickým úřadem 
(ČSÚ). Dvousvazková publikace, u jejíhož 
zrodu stála iniciativa Ing. Jiřiny Růžkové, 
CSc., ale o niž se zasloužila i celá řada dalších 
osobností, navazuje na Retrospektivní lexikon 
obcí 1850-1970 vydaný před třiceti lety. 

Historický lexikon zachycuje dlouhodobý 
vývoj osídlení na našem území v členění podle 
krajů, okresů a obcí a jejich částí podle uspořá-
dání k 1. lednu 2005. Těžištěm prvního svazku 
je tabulková část uvádějící 
počet obyvatel a domů během 
všech sčítání lidu, provádě-
ných zpravidla v desetiletých 
intervalech od roku 1869 do 
roku 2001, a to za 6248 obcí a 
11 475 jejich částí. V prvním 
svazku najdete také informace 
o první historické zmínce  
o každé z obcí, resp. o její 
části, i údaje o výměře jednot-
livých obcí v hektarech. 

Druhý svazek v obsáhlém 
rejstříku zachycuje vývoj 
názvů všech obcí a částí obcí, 
které se na našem území  
v uvedeném období vyskytly 
a byly zaznamenány v použi-
tých pramenech včetně příslušnosti obcí k 
vyšším územně správním celkům během jed-
notlivých období. Lexikon je obohacen nejen 
podrobným přehledem historických pramenů, 
ale i mnoha doprovodnými statěmi a přehledy. 
Např. o vývoji územní organizace veřejné sprá-
vy od poloviny 19. století do roku 2005, či 
přehledem o historických městech na území 
ČR (nejstaršími doloženými městy u nás jsou 
Cheb /rok 1204/, Bruntál a Uničov /1213/). 

Zajímavé údaje přinášejí seznamy 50 největ-
ších měst z každého sčítání lidu od roku 1869. 
Čtenář se např. dozví, že Ústí nad Labem 
s pouze 10 933 obyvateli bylo v roce 1869 až 
16. největším městem u nás, zatímco více oby-
vatel měla téhož roku města jako Šternberk, 
Cheb, Kutná Hora nebo Varnsdorf. 

Historický lexikon byl již distribuován  
v počtu 500 výtisků do vybraných knižních 
prodejen. Zároveň je také už k dispozici ve 
všech vědeckých knihovnách krajských měst, 
vybraných knihovnách univerzit a dalších vy-

sokých škol, mají jej i státní 
oblastní archivy a kanceláře 
hejtmanů a primátorů. Kromě 
toho je 500 až 700 výtisků 
připraveno pro matriční úřady 
(počet takto distribuovaných 
výtisků upřesní až Minister-
stvo vnitra ČR, které výhledo-
vě považuje za nezbytné, aby 
lexikon byl na každé z matrik; 
proto v úvahu připadá i dotisk 
publikace). Mnohé matriky si 
však lexikon mezitím koupily 
samy (lexikon v knižní podobě 
i na CD ROM lze objednat 
v Informačním servisu ČSÚ – 
infoservis@czso.cz nebo ob-
jednavky@czso.cz). Existuje 

také možnost vypůjčit si lexikon v rámci me-
ziknihovní výpůjční služby. ČSÚ nevylučuje, 
že lexikon se už letos na podzim objeví také na 
jeho internetových http://www.czso.cz/, kde by 
byl i pravidelně aktualizován. 

Na ČSÚ předpokládají, že publikace bude 
cenným pomocníkem například kronikářům 
obcí, ale osloví i všechny další zájemce o his-
torii.  

                                            ( r š )  

Na webových stránkách Stálé kanceláře Jiho-
českého kraje v Bruselu www.southbohemia.eu 
byla otevřena nová služba – průběžně aktuali-
zovaný přehled komunitárních programů a 
výzev pro předkládání žádostí o financování 
projektů. 

Komunitární programy jsou souborem opat-
ření, která přijala Evropská komise pro posílení 
spolupráce mezi členskými státy v oblastech 
jednotlivých politik EU. Programy jsou finan-
covány přímo z rozpočtu Evropských spole-
čenství a na období let 2007 až 2013 je na ně 
vyčleněno 67 mld. eur. Možnost spolupracovat 
v rámci komunitárních programů mají organi-
zace všech členských států a kandidátských 
zemí. Podmínkou je, že na projektu se podílejí 
alespoň dva subjekty z některé z těchto zemí. 
Další podmínky a hlavně schvalovací procedu-
ry žádostí jsou specifické pro každý program 

zvlášť. Programy se dotýkají téměř všech ob-
lastí působnosti EU. Výhodou komunitárních 
programů je skutečnost, že kritéria pro výběr 
projektů mohou mnohdy lépe odpovídat někte-
rým specifickým záměrům, na něž se jinak 
evropské peníze nedostávají, a to například 
z oblasti městské dopravy, krizového řízení, 
kultury či zahraniční spolupráce měst. 

Pod odkazem Komunitární programy na 
uvedeném webu najdete přehled titulů pro 
programovací období 2007–2013 členěný 
podle jednotlivých oblasti evropských politik. 
Po kliknutí na název programu se otevře další 
přehled, v němž jsou údaje o celkovém roz-
počtu programu, podporovaných oblastech, 
oprávněných žadatelích, národní informační 
kanceláři a další podrobnosti včetně přehledu 
otevřených výzev pro předkládání žádostí. 

( t z )  

K miliardám i přes komunitární programy 
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